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Firmy zatím z připraveného
balíku státem garantovaných
provozních úvěrů Covid III
nevyčerpaly ani dvě
procenta. Pro většinu jsou
totiž příliš drahé.

IVANA PEČINKOVÁ

PRAHAVládní program garantova-
ných provozních úvěrů Covid III
zatím naráží na nezájem podniků.
Z předpokládané kapacity 500 mi-
liard korun bylo do konce srpna
využito jen necelých devět mi-
liard. Podepisuje se na tom i to, že
tyto úvěry jsou pro podniky dra-
hé. Zejména s přihlédnutím k pro-
gramům jako Antivirus či odklad
splátek úvěrů, jež podnikům přiná-
šejí daleko levnější peníze.
„Za sebe můžeme obecně říci,

že zájem je trochu menší, než
jsme čekali. Musí se totiž setkat
dvě věci – zájem klienta a jeho
potenciální schopnost ho splatit.
Zde vidíme největší úskalí. Zá-
jem mají i firmy, u kterých není
jisté, zda se zotaví a budou fungo-
vat,“ uvedla pro LN Petra Kopec-
ká, mluvčí Raiffeisenbank, jedné
z dvacítky bank, které jsou do
vládního programu zapojeny. Do
konce srpna banky přijaly asi
3700 žádostí o celkem 22 miliard
korun. Úvěr dostalo něco přes 40
procent z nich.

Raději pomoc bez úroků
Podniky však mají i jiné důvody,
než že na úvěr nedosáhnou. Mo-
mentálně mají k dispozici řadu ji-
ných nástrojů pro překlenutí pro-
blémů s vyprázdněnou poklad-
nou kvůli nucené koronavirové
přestávce. A za daleko výhodněj-
ších finančních podmínek.
„Podniky pochopitelně preferu-

jí formy podpory, které jsou bez-
úročné a u nichž nemusejí vracet
ani jistinu, například ve formě čás-
tečné úhrady mzdových nákladů
prostřednictvím programu Antivi-
rus, který byl prodloužen,“ říká
mluvčí České bankovní asociace
(ČBA) Monika Petrásková.
Firmy si navíc podle informací

LN stěžují, že úvěry v rámci Covi-
du III, jejichž sazba se podle do-
stupných údajů pohybuje mezi 4,5
až pěti procenty, jsou dražší než
běžné provozní půjčky. „Více než
tři čtvrtiny našich firem úvěr ani
záruku nečerpaly. Může to částeč-
ně odrážet i otázku dostupnosti
a ceny tohoto typu financování,“
nevylučuje vliv úrokové sazby ře-
ditelka Asociace malých a střed-
ních podniků ČR Eva Svobodová.
Banky cenu úvěru neuvádějí

s odvoláním na to, že sazby jsou
vždy individuální. A konstrukci,
že by „covidová“ sazba byla spe-
ciální, odmítají. „Sazby úvěrů roz-

hodně nejsou vyšší, než na jaké
byli podnikatelé zvyklí v uplynu-
lém období, což je i jednou z pod-
mínek programu,“ tvrdí mluvčí
ČSOB Patrik Madle.
Petrásková z ČBA zdůrazňuje,

že banka posuzuje rizikovost kaž-
dého klienta na sólo bázi, poté za-
počítá vliv ručení a dle výsledné-
ho ratingu stanoví úrokovou saz-
bu. „Banky se zavázaly, že výše
úrokové sazby, kterou klient – ak-
tuálně zařazený do určité rizikové
skupiny (například i do horší, než
ve které byl před krizí, protože se
mohla krizí zhoršit jeho situace) –
dostane, nebude vyšší než sazba,
již by zaplatil ve stejné rizikové
skupině před krizí. Opatření proti
koronakrizi ale mohla klienta za-
sáhnout natolik negativně, že se
mu rating zhoršil. A tudíž oproti

tomu, co zaplatil před krizí, může
i za státem zaručený úvěr dnes za-
platit víc,“ vysvětluje Petrásková.

Cenu zvedá riziko
Mluvčí České spořitelny Filip
Hrubý upozorňuje ještě na jiný
aspekt. „Úvěry v rámci Covidu
III jsou určeny pro firmy, které
výrazně postihla koronavirová
pandemie, a jejichž úvěrové rizi-
ko tak vzrostlo na míru, jež by
bankám za normální situace vý-
znamně omezovala možnosti je fi-
nancovat,“ vysvětluje. „Nadstan-
dardní míra rizika, kterou na sebe
bere jak stát, tak banky v rámci to-
hoto programu – a nezapomínej-
me, že stát poskytuje bankám na
úrovni portfolia pouze 30procent-
ní záruku – se tak může odrazit
v ceně těchto úvěrů,“ zdůraznil.

Podniky, jak vyplynulo napří-
klad z červnové ankety Hospodář-
ské komory ČR, odrazuje také ná-
ročné a pomalé vyřizování žádos-
tí. S tím banky nesouhlasí. Napří-
klad Komerční banka (KB), která
se na objemu úvěrů poskytnutých
v programu Covid III podílí více
než polovinou, tvrdí, že tyto úvě-
ry vyřizuje stejně rychle, nebo do-
konce rychleji. „Délka schvalová-
ní je v průměru tři dny, u menších
úvěrů může být i kratší,“ uvedl
mluvčí KB Pavel Zúbek.
Všichni se však shodují v jed-

nom: na podzim nastane změna.
„Je před námi období, kdy očeká-
váme zvýšenou poptávku po úvě-
rech v Covidu III v souvislosti
s končícími odklady splátek i ně-
kterých dalších programů,“ uzaví-
rá Patrik Madle z ČSOB.

PRAHAČesko oficiálně předloži-
lo kandidaturu prezidenta Hos-
podářské komory ČR Vladimí-
ra Dlouhého na generálního ta-
jemníka Organizace pro hospo-
dářskou spolupráci a rozvoj
(OECD). Dlouhý to oznámil
včera, společně se zástupci mi-
nisterstva zahraničí.
Ministr zahraničí Tomáš Petří-

ček (ČSSD) včera Dlouhého
v Černínském paláci oficiálně
představil velvyslancům člen-
ských zemí OECD v Česku.
Zdůraznil přitom význam orga-
nizace, jejíž zkušenosti podle
něj pomohou při zvládnutí oče-
kávaného hospodářského propa-
du kvůli pandemii koronaviru.
Dlouhý zahraničním diploma-
tům představil své priority
a vizi pro fungování OECD
v nadcházejících pěti letech.
Petříček prohlásil, že česká di-

plomacie udělá pro podporu
Dlouhého maximum. „Chceme
napravit situaci, kdy je střední
Evropa podreprezentovaná ve ve-
dení mezinárodních institucí,“
řekl. Klíčové podle něj bude zaji-
stit podporu českému kandidáto-
vi u ostatních evropských členů
OECD. Ministr ale zdůraznil, že
se vedou jednání i mimo Evropu.
Na novém generálním tajemníko-
vi se musí shodnout všichni čle-
nové organizace, jejichž počet
by se po očekávaném přistoupe-
ní Kostariky měl zvýšit na 38.
Dlouhý zdůraznil, že řešení do-

padů pandemie bude klíčový
úkol pro kohokoli, kdo stane
v čele OECD. Kromě toho ozna-
čil jako svou prioritu v případě
zvolení šéfem organizace přípra-
vu na nové výzvy, jako jsou digi-
tální transformace, včetně zapo-
jení umělé inteligence do ekono-
miky a posílení robotizace, či ře-
šení dopadů klimatických změn.
Členské státy OECD mohou

své kandidáty předkládat do kon-
ce října. Český stálý zástupce
při OECD Petr Gandalovič uve-
dl, že očekává, že se objeví pět
až deset kandidátů. Z Evropy se
kromě nominace Dlouhého oče-
kává ještě kandidatura švédské-
ho a estonského zástupce. čtk

Sazby úvěrů
rozhodně nejsou
vyšší, než na jaké byli
podnikatelé zvyklí
dříve, což je i jednou
z podmínek

programu Covid III.

PATRIK MADLE
mluvčí ČSOB

• Národ sobě aneb jak se
financuje česká kultura??

• Magnesia litera, kdo jsou
vítězové letošního ročníku?

• Rouška jako módní doplněk,
s čím a jak ji správně sladit?

NeJlepší čtení pro pohodový víkend
Už zítra

Dlouhý se
uchází o křeslo
šéfa OECD

Vladimír Dlouhý zdůraznil, že řešení
dopadů pandemie bude klíčový úkol
pro kohokoli, kdo stane v čele OECD
FOTO MAFRA – FRANTIŠEK VLČEK

Vládní protikrizový program byl spuštěn 19. května.

Je určen pro provozní úvěry do 50 milionů
korun od komerčních bank. Firmám do
250 zaměstnanců dává stát záruku 90% výše
úvěru, u firem od 251 do 500 zaměstnanců 80%.
Doba ručení je maximálně tři roky.

150 miliard korun
vyčlenila vláda na státní záruku, což mělo
vygenerovat úvěry za 450–500 miliard.

3712 žádostí
o celkem 22,3 miliardy korun

přijaly komerční banky k 30. srpnu.

1502 žádostí
za celkem 8,8 miliardy korun

banky vyřídily kladně.

Covid III

Zdroj: Česká bankovní asociace a ministerstvo financí

Podniky na Covid III nemají


